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Rozhovor s...

Přinášíme rozhovor 
se starostou Sokolské 
župy Blanické Zdeňkem 
Balíkem. Pan Balík vám 
v  rozhovoru představí 
něco z minulosti místní 
sokolské župy a rozpo-
vídá se o  akcích, které 
místní sokolové připra-
vují.

Můžete na úvod čte-
nářům představit celou 
organizaci Sokola?

Organizace Sokola 
a  jeho vznik jsou spjaté 
s dobou národního ob-
rození, to znamená s do-
bou, kdy došlo k uvolnění 
poměrů v tehdejším Ra-
kousku-Uhersku. Mám-li 
přiblížit organizační struk-
turu, tak bude nejlépe to 
celé demonstrovat tak, že 
jednota jako základní orga-
nizační celek je na úrovni 
místní samosprávy. Vyšší 
celek - župa, pod kterou 
spadají jednotlivé jednoty 
určitého území, kopírují krajské zří-
zení a nejvyšším útvarem Sokola je 
Česká obec sokolská (dále jen ČOS), 
zastřešující všechny župy a jednoty 
v ní sdružené. ČOS tvoří 42 žup 
v celé ČR a přes 1000 jednot po celé 
ČR . Celkový počet členů čítá cca 
160 000 členů.

Votice spadají pod Sokolskou 
župu Blanickou, kolik tělocvičných 
jednot pod Blanickou župu spadá?

Pod naši župu spadá 17 jednot 
- oblast je ohraničena na severu 
T.J. Pyšely, na východě T.J. Divišov 
a T.J. Vlašim, na jihu T.J. Kamberk 
a TJ. Miličín a na západě T.J. Krásná 
Hora a T.J. Sedlčany. Nebo je také 
možno ji definovat jako region mezi 
řekami Vltavou a Sázavou a bájnou 
horou Blaník.

Kolik máte celkem aktivních 
členů? Ať už v rámci celé Blanické 
župy, tak zejména tady ve Voticích?

Největší počet členů měla župa 
Blanická v roce 1936 - na 8 000 členů, 
po obnovení župy v roce 2022 je 
k dnešnímu dni asi 2100 aktivních 
členů. Uvedený rozdíl je třeba vysvět-
lit - po obnovení Sokola po roce 1989 
se ne všechny jednoty obnovily a ty 
obnovené se ne vždy staly řádnými 
členy České obce sokolské.

Počet členů ve Voticích je kolem 
tří set. Ve Voticích je velká jednota.

Na které tělovýchovné aktivity 
k vám do Votic může veřejnost do-
cházet a o které je největší zájem?

Rozlišujme akce pořádané župou 
a T.J. Sokol Votice. Důvodem je to, že 
sídlo Župy Blanické je ve Voticích, 
kancelář máme přímo v sokolovně.

Akce pořádané župou: Jeden-
krát za šest let pořádáme župní slet. 

V roce 2018 a v letošním roce se 
jedná o Středočeský slet Sokolské 
župy Blanické - oba pod záštitou 
hejtmanek Středočeského kraje. 
Myslím, že v letošním roce se mů-
žete obzvláště těšit i na doprovodné 
akce před sletem. 

Staropražské heligonky na státní 
svátek 8. května a ochotnické diva-
dlo louňovických sokolů s úžas-
nou komedií Prachy, Prachy!, 
a to 11. května. Obě akce budou 
ve votické sokolovně a vstupné je 
dobrovolné.

Dále to bude křest knihy o histo-
rii a současnosti Sokolské župy Bla-
nické. Nikdy od vzniku župy, tedy 
roku 1900, žádná taková publikace 
nevznikla. Jsem tedy náležitě hrdý 
na to, že takovouto knihu budeme 
mít. Zde bych chtěl touto cestou ve-
lice poděkovat votické kronikářce 
paní Janě Špačkové za nezištnou 
a odbornou pomoc při tvorbě této 
knihy a Martinu Répalovi, místosta-
rostovi župy a starostovi jednoty 
ve Voticích, za koordinaci s  tím 
související náročné administrativní 
práce. V den křtu, tedy 19. května se 
bude hrát ještě další sletové divadlo, 
a to v Sedlčanech, kde bude před-
stavena Jiráskova Lucerna.

Pravidelně pořádáme jako župa 
sokolskou župní akademii ve Voti-
cích a výstup na horu Blaník.

Naši členové se zúčastňují ve Vo-
ticích v měsíci květnu pietního aktu 
uctívající památku obětí obou světo-
vých válek. V říjnu si připomínáme 
odkaz a výročí 28. října - den vzniku 
Československa.

Každá jednota pořádá tělocvičné 
aktivity podle svého zaměření. 

Máme jednoty se zaměřením pouze 
na sport a jednoty se sportem i se za-
měřením na sokolskou všestrannost, 
která přechází jedenkrát za šest let 
ve sletové nácviky se župními slety 
a vyvrcholením je pak Všesokolský 
slet v Praze. 

Jednota ve Voticích nabízí cvičení 
všestrannosti pro všechny věkové 
generace, co se týká sportů, lze cho-
dit na volejbal, nohejbal, florbal, bo-
jové sporty, stolní tenis či relaxovat 
do sauny. Votický sokol je velmi 
aktivní i v kulturní činnosti, orga-
nizuje ples, taneční zábavy, šibřinky, 
akce pro děti jako je například, již 
tradiční, Neseď doma, která spojuje 
prakticky všechny votické spolky.

Říká se, že dnešní děti tráví 
hodně času u mobilů a počítačů, 
jak to vidíte vy? Máte dostatek no-
vých cvičenců?

Ano, ale má to dvě roviny: První 
je, že opravdu tráví hodně času u mo-
bilů a počítačů, ale nelze to paušálně 
odsuzovat, jelikož je to dáno překot-
ným rozvojem techniky a získávání 
informací v čase - sociálními sítěmi, 
které na jedné straně odčerpávají 
mnoho volného času, ale na straně 
druhé poskytují informace široké 
veřejnosti o pořádaných akcích, což 
v letošním roce uvidíte i při propa-
gaci našeho župního sletu. I my 
musíme jít s dobou. Určitě sledujete 
náš facebook, podařilo se nám získat 
na propagaci sletu ve Voticích popu-
lární osobnosti, tak bude i legrace. 

Druhá je, že prostřednictvím so-
ciálních sítí můžeme oslovit mladou 
generaci a získat je pro pohybové 
aktivity a sport. A jsou to pak právě 
oni, kdo svými fotkami a videi dělají 
spolkům reklamu a propagaci. 

Počet členů v jednotách se zvyšuje 
zejména s nácvikem na slety. Na le-
tošním sletu ve Voticích vystoupí 
na 1800 cvičenců. V roce 2018 to 
bylo 1400 cvičenců.

Negativně počet členů v sokol-
ském hnutí, ale i všech spolcích 
ovlivnila naši činnost pandemie 
Covid-19. 

V současné době jsme již na po-
čtech zpět jako před covidovými lety 
a zájem o Sokol stále roste.

Provozují votičtí sokolové i ně-
jakou komerční aktivitu?

Ano a je to nezbytné, protože by 
jinak nemohli fungovat. Provozují 
služby ubytování, restauraci, prona-
jímají areál na kulturní a sportovní 
aktivity. Organizují vlastní akce.

Pořádáte nějaké pravidelné akce 
pro širokou veřejnost?

Jak jsem již uvedl, naší nej-
významnější župní akcí pro ši-
rokou veřejnost je každoroční 
výstup na Blaník, jehož jubilejní 
XX. ročník se konal v loňském roce. 
A samozřejmě zmiňovaný krajský 

župní slet. 
Prozradíte nám vaši sokolskou 

přezdívku?
O žádné přezdívce nevím - to 

ale neznamená, že třeba nějakou 
nemám.

Jak dlouho jste členem Sokola? 
Který sport máte nejraději a jak 
trávíte volný čas?

Členem Sokola jsem od roku 
1996. Začínal jsem v Sedlčanech, 
kde jsem od roku 1998 dělal jed-
natele v místní TJ a starostu od roku 
2003 do roku 2012. Starostou župy 
jsem od roku 2010 a členem TJ Sokol 
Votice od roku 2012. Zde jsem našel 
nadšené členy a funkcionáře a jsem 
zde velice spokojen.

V Sedlčanech jsem trénoval teni-
sovou mládež a organizoval tenisové 
turnaje, Sokol Gala - vystoupení mla-
dých tenistů v Sazka aréně (nynější 
O2 aréně).

S ohledem na věk v současné době 
mám nejraději jízdu na kole.

Jinak sleduji pasivně většinu 
sportů - od  fotbalu a  hokeje až 
po motorismus.

Co vás na práci starosty Sokolské 
župy Blanické baví a co považujete 
za svůj největší úspěch?

Jak vyplývá z mých předešlých 
odpovědí, je to především organi-
zační práce a následná radost z po-
vedené akce, to jest takové, ze které 
odcházejí účastníci spokojeni - to je 
pro mě vždy tou největší odměnou 
a ujištěním, že svou práci děláme 
dobře.

Jsou to zejména župní slety, župní 
akademie, výstupy na Blaník a Sokol 
Gala.

Máte nějakou radu nebo mou-
dro, o které byste se chtěl podělit 
s mladší generací?

Dávat nějaké moudro je dost 
odvážné, ale řekl bych, že by měl 
člověk dělat, pokud možno to, co 
ho baví a zároveň to dělat naplno, 
se srdcem a zodpovědně.

Na závěr chci poděkovat všem 
svým spolupracovníkům a členům 
za jejich skvělou a dobrovolnou práci 
ve prospěch celého spolku.

Velké poděkování patří městům, 
kde sídlí naše jednoty za podporu, 
která je velice důležitá pro jejich 
činnost. Zejména pak děkuji vedení 
města Votice a MKC Votice za pod-
poru při pořádání již čtvrtého sletu 
ve Voticích, bez jejichž pomoci by 
organizace takové akce prakticky 
nebyla možná.

Na závěr si vás dovoluji všechny 
pozvat na Středočeský slet župy Bla-
nické konaný dne 15. června 2024 
od 14:00 na Městském stadionu 
ve Voticích. Téměř 1800 cvičenců 
zde zacvičí všech 12 skladeb všeso-
kolského sletu.

Jan Vachtl
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